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تا اعلام ضوابط جدید در شهر تهران برج نسازید

ساخت ساختمان های ۱۲ طبقه و بیشتر ممنوع

سه شنبه 8 تیر ۱۳۹۵ | سال چهارم | شماره 882 4

شهروند| »تا تصویب ضوابط بلندمرتبه سازی، 
احداث ساختمان های 12 طبقه و بیشتر در تهران 
ممنوع اســت.« خبر بســیار واضح و روشن است. 
گرچه این خبر چندی پیش نیز اعلام شده بود، اما 
اعلام رسمی این خبر و تعیین تکلیف برای برخی 
ســاختمان های موجود که با ضوابــط کنونی و به 
احتمال زیاد با نقشه گســل های تهران همخوانی 

ندارد؛ بسیار بااهمیت تر است. 
موضوع بلندمرتبه سازی در شهری مانند تهران 
و ضوابط آن بارها مورد بحث و بررســی قرار گرفته 
اما به نظر می رســد تا به امروز، یعنی پس از دودهه 
به نتیجه دلخــواه یا قانونی بــرای تصویب و اعلام 
نرسیده است. اتخاذ این تصمیم از جهات بسیاری 
برای شهر تهران اهمیت دارد؛ از اهمیت این طرح 
همان بس که تا پیش از تصویــب هم حتی اجازه 
ساخت وســاز بناهایی بیش از 12 طبقه را در شهر 

تهران نمی دهد. 
به نظر می رســد تغییر یا بهتــر بگوییم تخریب 
هویت شــهر تهران بــه  قدری گســترده بوده که 
بیش از این نمی توان برای تصویب و نهایی شــدن 
ضوابط بلندمرتبه ســازی صبر کــرد. البته وزارت 
راه  و مســکن برای ممانعت از بلندمرتبه ســازی 
دلایل بسیاری دارد. نخســتین و مهم ترین دلیل 
ممانعت از بلندمرتبه ســازی، تأثیر آن بر افزایش 
جمعیت تهران اســت. بلندمرتبه سازی به شدت 
بر افزایش جمعیت شــهری تأثیر مســتقیم دارد. 
این درحالی اســت که زیرســاخت های خدماتی 
و رفاهی شــهری محدود بوده و برخی از آنها قابل 
گسترش هم نیست. مشکل آلودگی شهر تهران و 
دیگر کلانشهرها نیز به طور مشخص یکی از دلایل 
اصلی اش همین بلندمرتبه سازی بی ضابطه است. از 
همه مهم تر این که ساخت بی ضابطه ساختمان های 
بلندمرتبه که تا به این لحظه دنبال شده، برخلاف 
قانون تمرکززدایی است. در تمام دنیا ساخت وساز 
در شــهرهای بزرگ ضوابط خاصــی دارد و حتی 
تعــداد طبقاتی که برای هر شــهر یــا هر منطقه 
در یک شــهر داده می شود، براســاس محاسبات 
)برنامه های ریاضــی و ماتریس ها( و ظرفیت های 
خاصی انجام می شود، اما تهران چون ضوابط خاصی 

برای ساخت وساز نداشــته، وضع کنونی این شهر 
اگر بحرانی نباشد، بســیار  پیچیده و پرخطر شده 
است. این پیچیدگی و اهمیت آن زمانی مشخص 
می شود که گفته می شود بیش از 70 درصد درآمد 
شــهرداری ها ازجمله تهــران از فــروش تراکم و 

ساختمان های بلندمرتبه است. 
ممنوعیت تا تصویب ضوابط 

ممنوعیت ســاخت بناهای بلندتر از 12 طبقه و 
بیشتر به طور موقت و تا زمانی است که ضوابط اصلی 
بلندمرتبه سازی در شــهر تهران تکمیل و تصویب 
شود، اما چرا به طور موقت این قانون وضع شده است. 
علیرضا قهاری مدیر پیشین مرکز مطالعات مسکن 
وزارت راه وشهرسازی معتقد است که برای کاهش 
هزینه و جلوگیــری از اتلاف ســرمایه و رفتارهای 
موازی این تصمیم گرفته شده است. او دراین باره به 
»شهروند« می گوید: اعلام ممنوعیت ساخت بیش 
از 12 طبقه به طور موقت اســت و ممکن است پس 
از تصویب این ضوابط ما ساختمان های بلندتر از این 
هم داشته باشیم، اما این قانون به این دلیل تصویب 
شده تا از اتلاف سرمایه جلوگیری کند. برای مثال، 
اگر ساختمانی قرار است درکنار گذرگاه های 6متری 
یا 8متری ســاخته شــود، نتوانند ساختمان هایی 

بسازند، چون پس از ساخت به راحتی نمی توان این 
ساختمان ها را تخریب کرد. 

قهاری معتقد اســت؛ حتی برای تصویب چنین 
ضوابطی هم خیلی دیر است و باید زودتر از این به 
فکر چاره می افتادند. او اضافه می کند: این کار خیلی 
زودتر باید انجام می شد. نزدیک به دودهه است که 
ضوابط بلندمرتبه سازی درحال تدوین و تهیه است، 
اما هنوز انجام نشده و مشخص هم نیست که کدام 
قسمت این کار اشکال دارد که هنوز ما نتوانستیم 

این ضوابط را تصویب کنیم. 
مدیر پیشــین مرکز مطالعات مســکن وزارت 
راه وشهرســازی توضیح می دهد: این ضوابط باید 
هرچه زودتر تصویب شــود. شهر تهران گنجایش 
و ظرفیتی بیش از ایــن ندارد. متاســفانه ما یک 
آینده نگری در مورد هویت و شــخصیت شــهری 
مانند تهران در دست نداشــتیم، یعنی نمی دانیم 
که تهــران در آینده قرار اســت فقط یک پایتخت 
باشد یا شهری تجاری، سیاسی، خدماتی یا چیزی 
مانند این. اگر چنین برنامه کلانی داشــته باشیم، 
راحت تر می توانیم ضوابط و قوانین ساخت وســاز و 
بلند مرتبه سازی را تدوین کنیم. در این تدوین باید 
نکات و عوامل مهمی مانند اقلیم، زیست بوم، جهت 

وزش باد در شهر، گسل ها و زلزله خیزبودن بخش ها 
و... را مدنظر قرار دهیم. دراین ضوابط به طور قطع 
باید بــرای جانمایی ســاختمان های بلندمرتبه و 
پراکندگی  آنها یا حتی تعداد طبقات تصمیم گرفت 

و برنامه ریزی کرد. 
برج های دوقلو هم در دستورکار 

روز گذشته معاون وزیر راه وشهرسازی اعلام کرد 
که ســاخت برج های دوقلوی میلاد هم در دست 
بررسی اســت، چراکه این برج ها هم شامل قانون 
ممنوعیت بلندمرتبه ســازی می شــوند اما تا این 
لحظه برای آنها هم فکری نشده است. پیروز حناچی 
معاون وزیر راه وشهرســازی گفت: موضوع ساخت 
برج های دوقلو در کمیته فنی شورایعالی شهرسازی 
و معماری در دستورکار و در دست بررسی است و 

هنوز نظر کمیته فنی اعلام نشده است.
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه وشهرسازی او 
درباره آخرین وضع مجوز ســاخت برج های دوقلو 
اظهار کرد: این کمیته هفته ای دوجلســه برگزار 
می کند و درحال حاضر یکی از دستورات آن مربوط 

به برج های دوقلو است.
وی همچنیــن گفت: براســاس آخرین مصوبه 
شــورایعالی شهرســازی و معمــاری در رابطه با 
بلندمرتبه سازی تا تصویب ضوابط بلندمرتبه سازی، 
احداث ســاختمان های 12 طبقه و بیشتر در شهر 
تهران ممنوع اســت؛ چراکه از این ظرفیت بیش 

ازحد و نابجا استفاده شده است.
معــاون وزیــر راه وشهرســازی درخصــوص 
زمین خواری های منطقه لواسان نیز گفت: ما مرجع 
رســیدگی به زمین خواری نیســتیم بلکه ضوابط 
را تعیین می کنیم. ما طرح جامع لواســان را ابلاغ 
کردیــم و هرچیزی به جز آن انجام شــود، خلاف 

قانون است.
حناچی با اشاره به مباحثی مبنی بر لزوم بازنگری 
در طرح جامع پایتخت گفت: در بازنگری قرار نیست 
همه چیز دگرگون شــود، بلکه باید تلاش کرد تا 
شرایط بهتری فراهم شود. این طرح ها دوره دارند اما 
معنایش این نیست که بعد از پایان دوره باید فرمت 
شوند. اصول باید حفظ ولی ممکن است برنامه های 

کیفی تری به آن اضافه شود.

وزیر نفت پاکستان: خط لوله صلح تا پایان 
2017 میلادی تکمیل می شود

سازمان توسعه تجارت: ترخیص برنج وارداتی 
از اول مرداد ممنوع شد

پژوهشکده پولی و بانکی: درج حقوق مدیران 
ارشد درصورت های مالی بانک ها الزامی شد

گمرک: 10/4 میلیارد دلار کالا در 3 ماهه 
 سال جاری صادر شد

قیمت طلا به 1326 دلار رسید

کره جنوبی در ایران مجتمع آب شیرین کنی 
می سازد

رئیس صندوق بین المللی پول: خروج انگلیس 
از اتحادیه اروپا بازارها را آشفته کرد

 عملیات ارسال گاز میدان مشترک سلمان 
به پارس جنوبی آغاز شد

دبیر شورایعالی فضای مجازی: 3 شبکه 
اجتماعی ایرانی راه اندازی می شود

بدون شرح

گزیده خوانی

  قطع ســهمیه ســوخت ناوگان دیزلی 
از 1۹ تیر| مهــدی نیکدار رئیس ســتاد مدیریت 
حمل ونقل و ســوخت گفت: غیرفعال کردن کارت 
ســوخت ناوگان دیزلی فاقد بیمه شخص ثالث که 
قرار بود از اول تیرماه اجرا شود، به دلیل عدم تکمیل 
برخی زیرســاخت  های تحت وب، بــه 1۹ تیرماه 
امسال موکول شــد. او دراین باره افزود: چند ارگان 
در این سیستم باید به یکدیگر متصل شوند، نیروی 
انتظامی، شرکت پالایش و پخش فرآورده  های نفتی ، 
بیمه ایران، ســتاد مدیریت حمل ونقل و سوخت و 
سازمان راهداری در این سیستم با یکدیگر هماهنگ 
می شوند، ضمن آن که شرکت توسعه ناجی )تعاونی 
ناجا( مقداری مشکل داشت که به تازگی رفع شده 

است.
  شناسنامه دارشــدن 2 میلیون هکتار 
اراضی| فریــد صیدی نژاد معــاون حفظ کاربری 
اراضی و یکپارچگی ســازمان امور اراضی کشــور 
از شناسنامه دارشــدن 2 میلیون هکتار از باغات و 
زمین های زراعی کشور در  سال جاری خبر داد. وی 
ادامه داد: »در  ســال ۹5، دو میلیون هکتار اراضی را 
در دســتور کار داریم که اگر بودجه تخصیص یابد، 
این میزان شناسایی شده و به شناسنامه دست پیدا 

می کند.«
  هشدار به شــرکت ها درباره کم فروشی 
موادغذایی| غلامرضا کاوه ســخنگوی سازمان 
حمایت در واکنــش به حواشــی پیرامون عرضه 
محصولات برخی از صنایع غذایی با اوزانی متفاوت از 
عدد درج شده روی محصول افزود: هر کالا اجازه دارد 
که براساس بیشینه و کمینه ای که روی آن قید شده 
است، تغییرات وزنی داشته باشد و هرگونه تغییرات 
وزنی خارج شــرایط درج شده، مصداق کم فروشی 
بوده و قابل  رسیدگی است و درصورت احراز تخلف 
اعمال قانون خواهد شد. وی تصریح کرد: درصورتی  
که مردم تخلفاتی درخصوص کم فروشی و تقلب را 
در بازار مشاهده کرده اند، می توانند مراتب را از طریق 
شماره تلفن 124 به ما اطلاع دهند تا در اسرع وقت 

مورد بررسی قرار گیرد.
  ممنوعیــت واردات ۵ محصــول ایرانی 
به عراق| وزارت بازرگانی کشــور عــراق واردات 
5 محصول کشاورزی را به دلیل بهبود وضع تولید 
داخل و برای حمایت از تولیدکنندگان داخلی این 
کشور تا اطلاع ثانوی ممنوع کرد. بنا بر این گزارش، 
در اطلاعیه سازمان توسعه تجارت ایران اشاره شده 
است که این کشور دیگر اجازه واردات 5 محصول را 

به کشور خود نمی دهد.
  رشــد 47 درصدی صادرات محصولات 
معدنی| محمدرضا مودودی معاون کل ســازمان 
توسعه تجارت ایران با اشاره به صادرات محصولات 
معدنی ایران در سه ماهه نخست  سال جاری، گفت: 
در بخش صنایع معدنی یک میلیارد و188 میلیون 
دلار صادرات در ســه ماهه نخســت  ســال جاری 
داشــته ایم که ایــن اتفاق حاکی از محقق شــدن 
104 درصــد از برنامه های درنظر گرفته شــده در 
صادرات محصولات معدنی اســت. به گفته او، این 
ارقام حاکی از افزایش 47 درصدی صادرات صنایع 
معدنی ایران در سه ماه نخست  سال جاری نسبت به 

مدت مشابه  سال قبل است.
  اختصاص تسهیلات برای افزایش صادرات 
واحدهای صنعتی| علی یزدانی معاون وزیر صنعت 
و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران اعــلام کرد: 2500 میلیــارد تومان 
تسهیلات با نرخ 16 درصد جهت کمک به واحدهای 
کوچک و متوســط صادرات محور اختصاص یافته 
است. او ضمن اشــاره به اهمیت صنایع کوچک و 
متوســط به ارایه آماری از وضع این بخش درکشور 
پرداخت و گفت: درکل کشور 87 هزارو۹17 واحد 
صنعتی به بهره برداری رســیده کــه از این تعداد 
80 هزارو81 واحد صنعتی، صنایع کوچک هستند. 
یزدانی همچنین خاطرنشــان کرد: درحال حاضر 
۳7 هزارو148 واحد در داخل شهرک های صنعتی 
مستقر هســتند که از این رقم ۳4 هزارو557 واحد 
مربوط به صنایع کوچک و  هزارو72۳ واحد صنایع 

متوسط را شامل می شود.

   ضوابط جدید ساختمان سازی در کلانشهرها بیش از 2دهه است که درحال تصویب است                                       برج های دوقلوی میلاد هم تعیین تکلیف می شوند

رویداد

براساس شیوه گزارشگری مالی بانک مرکزی

بانک ها و موسسه های مالی ملزم به 
افشای میزان دریافتی مدیران هستند

ایرنا| براســاس ابلاغیه »شیوه جدید گزارشگری 
مالی« در بهمن ۹4، بانک ها و موسســه های مالی و 
اعتباری ملزم به افشــای میزان دریافتی و معاملات 
مدیران هستند. درهمین راستا محمدعلی کریمی 
مدیر روابط  عمومی بانــک مرکزی گفت: به موجب 
قانون، از آن جا که بانک مرکزی سهم یا مالکیتی در 
بانک ها و موسسه های پولی و مالی ندارد، عضو مجمع 
عمومی هیچ یک از بانک ها نیست. با توجه به این که 
تعیین حقوق و مزایا و پاداش مدیران عامل و اعضای 
هیأت مدیره بانک ها و موسسه های مالی و اعتباری، 
درحوزه اختیارات و وظایف مجمع عمومی است، این 
بانک دخالتی در این زمینه نــدارد.او در ادامه افزود: 
اگرچه بانک مرکزی در تعیین حقوق و مزایای مدیران 
بانک ها نقشی ندارد اما در بهمن  سال گذشته با ابلاغ 
شیوه جدید صورت های مالی بر مبنای استاندارد های 
گزارشگری مالی، ضمن تعیین حداقل اطلاعاتی که 
همراه صورت های مالی بانک ها باید افشا شوند، بانک ها 
و موسسه های مالی و اعتباری را ملزم به افشای میزان 
دریافتی هــا و معاملات مدیران کرده اســت که این 

موضوع می تواند به افزایش شفافیت منجر شود.

وزیر نفت: 

 پیشنهاد تک نرخی شدن بنزین
 به مجلس می رود

ایسنا| روز گذشــته بیژن زنگنه وزیر نفت بر لازم 
نبودن استفاده از کارت سوخت در مورد بنزین گفت: 
 سال گذشــته در زمان مشــابه ما از کارت سوخت و 
بنزین سهمیه ای اســتفاده می کردیم که الان هیچ  
کدام از آنها را نداریم و در این مدت نیز گفته می شود 
که یک میلیون خودرو به ســامانه حمل ونقل کشور 
اضافه شــده و این درحالی اســت که تنها 1.7 درصد 
مصرف بنزین رشد پیدا کرده و این آمار به این معناست 
که مردم به صورت معقول بنزین مصرف می کنند و 
کارت ســوخت هیچ گونه تأثیری درکنترل مصرف 
ســوخت ندارد.این درحالی اســت که به گفته وزیر 
نفت احتمال لغو طرحی کــه مجلس نهم در آخرین 
هفته های فعالیت خود در مورد ادامه استفاده از سامانه 
سوخت بنزین و دو نرخی کردن بنزین را به تصویب 
رسانده بود، قوی اســت. وزیر نفت در ادامه با اشاره به 
این که درصورت عدم تغییر لایحه دونرخی شــدن 
سوخت سقف مصرف با نرخ اول را روی 150 لیتر در 
ماه قرار خواهند داد، گفت: در این صورت دیگر نیازی 
به استفاده از بنزین با نرخ دوم نیست. به نظر من اجبار 
به استفاده از کارت سوخت باعث می شود این کارت به 
ابزاری برای معامله تبدیل شود.همچنین وزیر نفت در 
ادامه درباره آخرین وضع مطالبات وزارت نفت از بابک 
زنجانی گفت: این فرد هنوز در زندان است و هیچ یک از 
بدهی های خود را تسویه نکرده است؛ البته یک سری 
اموال او به وزارت نفت داده شــده و ما به دنبال فروش 
این اموال هستیم که این اموال در فروش با مشکلات 
زیادی مواجهند و درنهایت فکر نمی کنم بتوان تمام 
اموال او را به فروش رساند و رقم بزرگی نیز از این طریق 
عاید وزارت نفت نخواهد شــد.وی با اشاره به این که 
ارزش دارایی های زنجانی بــه 2000 میلیارد تومان 
نمی رسد، اظهار کرد: بدهی های رسمی وی نزدیک به 
10 هزار میلیارد تومان است و هنوز نیز می گوید فردا و 
پس فردا بدهی خود را می دهم. اما با این اموالی که به 
دست ما رسیده است رقمی عاید وزارت نفت نمی شود.

زنگنه با اشــاره به این که بعد از صدور حکم اعدام نیز 
تغییری در این زمینه به وجود نیامده است، ادامه داد: 
در صورت اعدام وی نیز همین 2000 میلیارد تومان به 
دست می آید. البته قوه قضائیه در این زمینه کار خود 

را می کند؛ اما ما علاقه ای نداریم که ایشان اعدام شود.

ایرنا| درمنطقه خاورمیانــه، ایران تنها 
کشوری اســت که تعطیلات آخر هفته آن 
پنجشنبه و جمعه اســت. بقیه کشورهای 
منطقه و همسایگان ایران حتی افغانستان 
نیز تعطیــلات را تغییر داده اند تــا بتوانند 
تعامل اقتصادی و بازرگانی بهتری با جهان 
داشته باشــند. درهمین راستا کمیسیون 
گردشــگری اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 
و کشــاورزی تهران در نوزدهمین نشست 
خود، هدف از پیشنهاد افزایش شمار روزهای 
تعطیل پایان هفته بــه دو روز و جابه جایی 
تعطیلی پنجشــنبه و جمعه بــه جمعه و 
شنبه را مطابقت بیشتر اقتصاد ایران و نظام 
بین الملل اعلام کردند. محسن مهرعلیزاده 
رئیس این کمیسیون دراین باره گفت: در این 
نشست پس از خواندن گزارش و اصلاح آن، 

اعضای کمیسیون تصمیم گرفتند با پیمودن 
مراحل قانونی، تصویب در هیأت رئیســه و 
هیأت نمایندگان اتاق تهران و ایران، آن را از 
تصویب شورای گفت وگو بگذرانند تا به سایر 
مراجع قانونی نیز ارایه شــود. این درحالی 
است که در گزارش تهیه شــده پیامدهای 
نظام تعطیلات از منظر اقتصادی، اجتماعی 
و گردشگری بررسی و به دستاوردهای تغییر 
روزهای تعطیل پایان هفته اشاره شده است. 
وی افزود: اعضای کمیسیون گردشگری اتاق 
تهران تصمیم دارند دلایل خود را برای ارایه 
این پیشنهادها همراه با استنادهای علمی و 
مقایســه ای به مراجع ذیصلاح ارایه کنند و 
همچنین مزایای تغییر تعطیلات پایان هفته 
را از طریق رسانه ها و مطبوعات و صداوسیما 

به اطلاع مردم برسانند.

شهروند| گزارش بانک مرکزی ایران نشان 
می دهد میانگین قیمت خریدوفروش یک متر 
مربع زیربنای واحد مسکونی معامله شده از 
طریق بنگاه های معاملات ملکی شهر تهران 
در خردادماه چهارمیلیون و220 هزارتومان 
بود که نســبت به ماه قبل حاکی از رشدی 
1.2 درصدی اســت.همچنین براساس آمار 
موجود در این تحقیق در خردادماه امســال 
تعداد معاملات آپارتمان های مسکونی شهر 
تهران به 15 هزارو562 واحد مسکونی رسید 
که نسبت به ماه مشابه  سال قبل 0.6 درصد 
کاهش نشان می دهد. این درحالی است که 
میانگین قیمت خریدوفروش یک متر مربع 
زیربنای واحد مسکونی معامله شده در شهر 
تهران در خردادماه  سال جاری نسبت به ماه 
مشابه  ســال قبل ۳.5 درصد افزایش داشته 

است. ازســوی دیگر بررســی توزیع تعداد 
واحدهای مســکونی معامله شده به تفکیک 
عمر بنا در ماه مورد بررسی حاکی از آن است 
که واحدهایی تا پنج ســال ســاخت با سهم 
51.8درصد، بخش عمده واحدهای مسکونی 
معامله شــده را به خود اختصاص داده اند. در 
این ماه معاملات واحدهای مسکونی با عمر 
بنای بیش از 10 ســال ساخت از رشد مثبت 
نســبت به دوره مشابه  ســال قبل برخوردار 
بوده اند.درهمین راستا توزیع تعداد معاملات 
انجام شده برحســب مناطق مختلف شهر 
تهران در خردادماه حاکی از آن است که میان 
مناطق 22گانه شهر تهران، منطقه 5 با سهم 
15 درصدی از کل معاملات بیشترین تعداد 
قراردادهای مبایعه نامه را به خود اختصاص 

داده است.

پیگیری پیشنهاد تغییر روزهای تعطیل در اتاق بازرگانی

اطلاع رسانی مزایای تغییرتعطیلات پایان هفته در رسانه و صداوسیما
بانک مرکزی: 

میانگین قیمت هر متر خرید و فروش خانه فراتر از 4 میلیون تومان 

عدد خبر

وزیر فرهنگ و گردشگری جمهوری آذربایجان گفت: در 5ماهه نخست امسال سفر 
گردشگران ایران به جمهوری آذربایجان 2۳ درصد رشد داشته است. به گفته این مقام 
مسئول، در این مدت 74 هزار و 8۹0 گردشگر ایرانی به جمهوری آذربایجان سفر کرده اند 
که این رقم نسبت به 61 هزار و ۹6 نفر مدت مشابه  سال گذشته افزایش قابل توجهی دارد.

علی افضلی، رئیس اتاق اصناف ایران گفت: تعامل  سال قبل اصناف و دولت دستاوردهای 
خوبی به همراه داشته که نمونه آن را در توافق مالیاتی شاهد هستیم و باعث افزایش 15درصدی 
اظهارنامه های مالیاتی شده است. او افزود: حمایت از اصناف در برنامه های توسعه کشور به عنوان 
بزرگترین حوزه اقتصادی کشور و توجه به بنگاه های کوچک در راستای ایجاد اشتغال نقش 

موثر و حایز اهمیتی در توسعه و شکوفایی اقتصاد کشور خواهد داشت.

23
درصد

1۵
درصد

رشد سفر گردشگران ایرانی به جمهوری آذربایجان

افزایش اظهارنامه های مالیاتی اصناف 
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